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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Kozma Ákos, alapvető jogok biztosa 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Milyen vizsgálatokat folytatnak a koronavírus-járvány
kezelésével kapcsolatban?" 

Tisztelt Biztos Úr!

A koronavírus-járvány számtalan kihívás elé állította Magyarországot. Ezekre a kihívásokra 
Magyarország több olyan választ is adott, amely alapjogi szempontú vizsgálatot tesz szükségessé. 
Ilyenek voltak elsősorban az egészségüggyel kapcsolatos döntések. Ennek keretében a Kormány 
korlátozta az egészségbiztosítási rendszer által fedezett, állami egészségügyi szolgáltatások körét, 
továbbá a kórházi ágyak felszabadítására adott is központi utasítás is számos embert érintett.

Az Alkotmánybíróság töretlen gyakorlata alapján a biztosítási elemet tartalmazó jogviszonyok 
(ilyenek a járulékfizetési kötelezettséghez kötött társadalombiztosítási ellátások, így az állami 
egészségügyi ellátások nagy része is) az alkotmányos tulajdonvédelem körébe tartoznak. Az 
Alkotmánybíróság számos határozatában kiemelte, hogy ezek olyan visszterhes jogviszonyok, ahol 
az állam kötelezettsége a társadalombiztosítási ellátásokat nyújtása, ideértve az egészségügyi 
ellátásokat is.

Az Alkotmánybíróság gyakorlatából következik az is, hogy az élethez és az emberi méltósághoz 
való jog minden mást megelőző legnagyobb érték, amellyel kapcsolatban az államnak objektív 
intézményvédelmi kötelezettsége van, olyan feltételeket kell tehát biztosítania, amely aktívan 
hozzájárul az emberek életének védelméhez.

Fentiekre tekintettel kérdezem Biztos Urat:

1) Folytattak, vagy folytatnak-e vizsgálatot annak érdekében, hogy megállapítsák, sérült-e a 
tulajdonhoz való joga a társadalombiztosítási jogviszonnyal rendelkező magyaroknak azáltal, hogy 
nem vehettek igénybe egészségügyi szolgáltatásokat, vagy azokat csak nagyon kis mértékben 



vehették igénybe (különös tekintettel arra, hogy a sürgősségi ellátásnak nem feltétele a biztosítási 
jogviszony az egészségügyi törvény alapján)?

2) Folytattak, vagy folytatnak-e vizsgálatot annak érdekében, hogy megállapítsák, hogy teljesítette-
e a magyar állam az élethez és az emberi méltósághoz való joghoz kapcsolódó objektív 
intézményvédelmi kötelezettségét, különösen a kórházi ágyak kiürítésére és az egészségügyi 
szolgáltatások csökkentett mértékére tekintettel? 

3) Folytattak, vagy folytatnak-e vizsgálatot arról, hogy a magzati élet és a várandós anyák védelme 
érdekében eleget tett-e a magyar állam az 2) kérdésben meghatározott kötelezettségének? 

4) Folytattak, vagy folytatnak-e vizsgálatot arról, hogy a veszélyhelyzet során a betegek és 
ellátottak jogai miként érvényesültek? 

5) Amennyiben igen, hol tartanak ezek a vizsgálatok, amennyiben nem, mi a vizsgálatok 
elmaradásának az oka? 
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